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Centre d’Estudis de la Conca de Barberà

El Centre d’Estudis de la Conca de Barberà, des de 1978
recorrent un camí llarg i fructuós.

Responc positivament a l’amable invitació del Centre d’Estudis de
la Conca de Barberà per participar, ni que sigui breument, en les
presentacions que encetaran aquest número commemoratiu del 40è
aniversari de la seva fundació.

Hi participo en dues condicions: com un dels pocs membres encara
actius que ens integràrem des de l’inici en la nova entitat que s’originà
sota el paraigües i suport del Museu-Arxiu de Montblanc i Comarca,
i com a vocal del consell de redacció de la revista Aplec de Treballs,
responsabilitat que, com a segona condició, encara tinc l’honor d’exercir
avui.

No crec que aquesta sigui l’ocasió –per bé que d’altres sovint ho
fan; ho respecto, però no ho comparteixo– per exposar els mèrits o
les «batalletes» personals dutes a terme al llarg dels quaranta anys
de vida de la nostra institució, sinó que hauria de ser el Centre en
concret  l’objecte de la nostra anàlisi. En un país com el nostre en
què moltes institucions per l’entusiasme d’un o de pocs neixen,
subsisteixen precàriament i, no passats massa anys, desapareixen,
arribar a complir quaranta anys, representa al meu entendre, un fet
gens ordinari. Els nostres arxius recullen milers d’aquests tipus
d’institucions temporals, que d’altra banda, palesen la força, l’energia
i el coratge de la societat catalana. En conseqüència, he de començar
aquesta participació amb un agraïment sincer –tot i les discrepàncies
en algun moment– i una felicitació a tots aquells que al llarg d’aquest
període han dirigit i han propiciat la continuació del Centre i l’edició
de la seva revista portantveu. No ha estat en cap cas una tasca fàcil
i ha implicat temps, esforç, dedicació i la superació d’un escenari no
sempre favorable i sovint acompanyat lamentablement de la incomprensió
i la crítica. Aquest agraïment s’estén òbviament a tots els que amb
les aportacions científiques o de recerca han ajudat a poder disposar
ja avui d’un cos bibliogràfic prou consistent, que permet confegir
l’escenari de qualsevol estudi sobre la comarca. Quina diferència amb
la realitat que ens trobàvem el 1978 i anys abans quan eren ben
comptades les aportacions bibliogràfiques referides al nostre àmbit
territorial. Alguns de nosaltres a inici de l’esmentada època començàrem
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a esbrossar nous camins  en boscos  absolutament plens de garrigues,
bardisses i arbres.

El Centre ha mantingut al llarg dels quaranta anys l’objectiu que
el va originar: revalorització dels elements constitutius i propis de la
nostra comarca i la seva difusió a la societat, especialment la més
propera. Una institució oberta a tots i a la participació de tothom que
tingués la possibilitat de fer la seva aportació. En aquest darrer sentit
cal destacar les col·laboracions de nombroses persones alienes a al
nostre territori, però que han cenyit els seus estudis a diversos aspectes
de la Conca de Barberà.

Al meu entendre el nostre Centre –originat com explica sempre
el Maties Solé, el 1978, aglutinat per diverses sensibilitats que ens
posarem a caminar ben aviat al costat dels que el lideraren, especialment,
el ja esmentat Maties Solé i Francesc Sifre– nasqué esperonat per
dos esdeveniments que no hem d’oblidar i que representaren elements
de conscienciació comarcal: la VIII Assemblea Intercomarcal
d’Estudiosos, esdevinguda el 1966, i les  Festes Populars de Cultura
Pompeu Fabra, que tingueren lloc el 1970, en la seva segona edició,
a la vila de Montblanc. Ambdós successos aplegaren estudiosos
de la comarca, a més d’aliens, que cenyiren els seus treballs sobre
aspectes directament relacionats amb la història, la geografia, la
demografia i la biografia de personalitats conquenques. Al darrera
d’aquestes celebracions hi havia un interès concret –com he pogut
comprovar en la meva condició al llarg de diversos anys de membre
del Secretariat Permanent de les Assemblees d’Estudis Comarcals–
: promoure a aquesta banda de la Catalunya Nova una institució que
aglutinés els estudiosos de manera que representés un focus de defensa
dels valors d’identitat nacional per neutralitzar la política castellanitzadora
del franquisme.

El repte culminà al cap de pocs anys, de la mà dels dos esmentats
Solé i Sifre, als quals ben aviat ens hi implicàrem alguns professors
universitaris –com Francesc Bonastre, el blancafortí Ramon Maria
Mesalles i Saumell i jo mateix, entre d’altres–, i d’institut, i sobretot
alguns estudiants, alumnes en general de la Delegació a Tarragona
de la Universitat de Barcelona, que amb la seva joventut i entusiasme
auguraven, a més d’un futur especialment prometedor, la necessària,
quan calgués, renovació generacional.
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No seria just si obviés els moments difícils que ha hagut de superar
al llarg de les quatre dècades el nostre Centre, comparables als que sovint
sofreixen institucions semblants del nostre país quan interessos particulars
incideixen en la gestió dels seus afers. Alguns assaltaren el Centre amb
la pretensió de fer-lo servir com a trampolí polític –uns reeixiren, mentre
que d’altres no–, tot motivant que la seva actitud, recolzada únicament
pels seus acòlits, apartés temporalment un bon grup de membres no
disposats a acceptar el camí que portava la direcció. El més greu i
lamentable d’aquestes situacions, fou que en lloc de resoldre les desavinences
i discòrdies en el si de la institució s’utilitzessin els mitjans de comunicació
social a l’abast, sigui de caire comarcal o de la circumscripció, per atacar
l’altra part o per defensar-se de les acusacions esgrimides. Algunes
d’aquestes «diferències de criteri», foren ben perceptibles i sembla
ser que algú encara en fa esment tot sovint.

No puc deixar de fer esment d’un aspecte important de la relació
del centres d’estudis amb el Departament de Cultura de la Generalitat,
que s’obrí a començament de la dècada dels vuitanta i que, molt
més perfeccionat, es manté encara avui. Tinc l’honor d’haver
presentat al conseller Max Cahner el projecte –que va aprovar
sense dubtar-hi ni un instant perquè coneixia molt bé els centres
d’estudis que funcionaven en aquell moment al nostre país per haver
connectat amb alguns dels seus membres per a la confecció
d’entrades per a la Gran Enciclopèdia Catalana– i ajudar
econòmicament des de Cultura les diverses associacions escampades
per tot el país que estaven duent tasques de recerca i que tenien
dificultats molt sovint per a materialitzar el resultat dels seus estudis
en les corresponents publicacions. No crec que fos una tasca pròpia
del Servei d’Arxius, –del qual vaig ser responsable entre 1980 i 1992–
mantenir les relacions amb els centres d’estudis i gestionar les subvencions
del poc crèdit que es disposava en la corresponent partida del pressupost.
Desconeixedors alguns responsables de centres de les exigències de
la tramitació administrativa gosaren en algun moment desacreditar els
responsables escrivint fins i tot en la seva descortesia cartes de queixa
als diversos consellers de Cultura. Avui, però,  després  dels anys
de consolidació dels centres i de reorganització del Departament de
Cultura s’ha arribat a una major coordinació i simplificació de les
relacions amb la creació el 3 de juliol de 2003 de l’Institut Ramon
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Muntaner com a fundació (IRMU) –fruit de l’acord entre la Generalitat
de Catalunya i la Coordinadora de Centres d’Estudis de Parla Catalana
(CCEPC)–  l’objectiu del qual se cenyeix a donar suport a la recerca
i difusió a l’activitat generada des dels centres i instituts d’estudis locals
i comarcals.

No és hora, però, avui ni aquí, amb motiu de la celebració d’aquesta
joiosa efemèride  de mirar enrere i lamentar els nostres desencerts
i errors –vull creure fruit més de la inexperiència que de la mala fe
per part de tots– sinó de felicitar-nos per haver aconseguit mantenir
el nostre centre com a una institució viva a la comarca, amb capacitat
–gràcies actualment sobretot a l’esforç, la dedicació i la constància
de Josep Maria Grau i Josep Maria Carreras– de publicar anualment
l’Aplec, la revista electrònica Podall i d’altres publicacions, quan
s’escau.

La celebració dels quaranta anys de vida de la nostra institució
ha de representar un esperó de cara el futur. Amb això vull fer una
proclama a totes les poblacions de la nostra comarca –a les quals
s’adrecen principalment les nostres publicacions– perquè considerin
més seva encara la nostra institució, que participin en les seves activitats
i que encaminin els seus valors joves a integrar-se com a socis actius
en les tasques de recerca, investigació i difusió de les seves respectives
poblacions, al marge que disposin també d’un centre local. La meva
crida s’amplia als ajuntaments de la Conca perquè cada un disposi
en la seva biblioteca pública o com a mínim en un lloc consultable
de totes les publicacions de la nostra entitat.

Només amb el concurs i la col·laboració de tots els que estimem
la Conca de Barberà –cadascú en el seu lloc, els editors, els col·laboradors
i els lectors– el Centre mantindrà les seves tasques i les seves publicacions
arribaran a la societat.

Josep M. Sans Travé
Doctor en Història Medieval
Exdirector de l’Arxiu Nacional de Catalunya
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